

[Texte]

Mr. MacGuigan: There is not exactly a side of the bargain at this point. South Africa has shown a lamentable lack of good faith in recent years over this question. But the indications from South Africa towards the proposals at the present time are positive.

Miss Jewett: We all hope that will continue. If it does not, however, is there any length of time you think the contact group should, in a sense, give South Africa on these further proposals?

Mr. MacGuigan: Well, that is very hypothetical. We are actually involved at the moment in an initiative which has as its objective the creation of a free Namibia in 1982. As long as that initiative is alive—and it is very much alive at the moment—we certainly will not be looking at any other scenarios.

Miss Jewett: Thank you, Mr. Chairman.

The Chairman: Thank you, madam.

Next, followed by Mr. Gamble, Mr. Flis.

Mr. Wenman: Mr. Chairman, just before you go on, a point of order. Will the minister be willing to return so the rest of the members of the committee will have an opportunity, in view of this bell—I mean a further meeting on External Affairs, as opposed to—

The Chairman: Yes, you were temporarily not there. It was agreed at the beginning that the minister is coming back on Tuesday night. I am sorry he will not be back here tonight, because there are going to be two votes, back to back.

I will take five more minutes, but before doing so—

Mr. MacGuigan: I will answer questions on both External and CIDA on either occasion.

The Chairman: On Tuesday night he will come with his two hats, as minister responsible for both External Affairs and CIDA.

Mr. Wenman: That was planned before.

The Chairman: That was planned before.

Mr. Wenman: Would we not get supplemental time—

The Chairman: We will play it by ear then. We will have to call a steering committee meeting, because we have an agenda that I have to propose to you in five minutes at the end. A full agenda has been discussed by your steering committee.

Mr. Flis, please.

Mr. Flis: Mr. Chairman, I think we should respect the bells. That is why I have just one brief question, and I will leave it up to the minister how briefly he wants to answer it.

My question is about the CSCE process. We are getting many questions on just what has happened and what is happening in Madrid about the CSCE process. I wonder if the

[Traduction]

M. MacGuigan: Il n'existe pas, pour ainsi dire, d'engagements à ce moment. L'Afrique du Sud a fait preuve d'un manque regrettable de bonne foi à cet égard au cours des dernières années. Mais, à l'heure actuelle, elle se montre positive quant à ces propositions.

Mlle Jewett: Nous espérons tous que cette situation persistera. Sinon, existe-t-il, à votre avis, un délai que devrait accorder le groupe de contact à l'Afrique du Sud pour étudier ces nouvelles propositions?

M. MacGuigan: Voilà un cas assez hypothétique. À l'heure actuelle, nous participons à une initiative dont l'objectif est la création d'un État libre de Namibie en 1982. Aussi longtemps que cette initiative reste en vie—et elle est très vivante à l'heure actuelle—nous n'allons certainement pas étudier d'autres possibilités.

Mlle Jewett: Merci, monsieur le président.

Le président: Merci, mademoiselle Jewett.

M. Flis, suivi de M. Gamble.

M. Wenman: Monsieur le président, un rappel au Règlement avant de continuer. Le ministre sera-t-il disposé à revenir afin que les autres membres du Comité aient la possibilité, étant donné la sonnerie—je veux dire une autre réunion sur les Affaires extérieures, et non pas . . .

Le président: Oui, vous vous étiez absenté pendant un instant. On a convenu au début de la séance que le ministre reviendra mardi soir. Je regrette qu'il ne soit pas de retour ce soir, parce qu'il y aura deux votes d'affilée.

Je vais continuer pendant cinq minutes, mais auparavant . . .

M. MacGuigan: Je répondrai à des questions et sur les Affaires extérieures et sur l'ACDI au cours des deux séances.

Le président: Mardi soir, il va revenir en tant que ministre responsable des Affaires extérieures et de l'ACDI.

M. Wenman: C'était prévu.

Le président: En effet.

M. Wenman: Ne pourrions-nous pas obtenir plus de temps . . .

Le président: Nous y allons un peu à l'aveuglette. Nous aurons à convoquer une réunion du comité directeur parce qu'il me faut proposer un ordre du jour pendant les dernières cinq minutes. Un ordre de jour complet a été discuté par le comité directeur.

Monsieur Flis, s'il vous plaît.

M. Flis: Monsieur le président, je crois que nous devrions respecter la sonnerie. Voilà pourquoi je n'ai qu'une petite question, et libre au ministre de choisir la longueur de sa réponse.

Ma question concerne les négociations de la CSCE. Nous recevons bien des questions sur ce qui s'est passé exactement jusqu'ici et sur ce qui se passe à Madrid à ce sujet.